

## PEMBINAAN MODEL PENGUKUHAN KETAHANAN SOSIOEKONOMI LESTARI PERSPEKTIF PENILAIAN IMPAK SOSIAL DALAM KALANGAN ASNAF ZAKAT SELANGOR, MALAYSIA: SUATU SOROTAN.

Rosfazila Abd Rahman  
Universiti Islam Selangor (UIS)  
Tel: +60123313020 Email: [rosfazila@uis.edu.my](mailto:rosfazila@uis.edu.my)

Mohd Musa Sarip  
Tel: +60173366995 Email: [mmusa@uis.edu.my](mailto:mmusa@uis.edu.my)

Mohd Nasir Bin Ali  
Tel: +60132094872 Email: [mohdnasir@uis.edu.my](mailto:mohdnasir@uis.edu.my)

Aza Shahnaz Azman  
Tel: +60125073641 Email: [azashahnaz@uis.edu.my](mailto:azashahnaz@uis.edu.my)

Juzlina Mohd Ghazali  
Tel: +60123287610 Email: [juzlinda@uis.edu.my](mailto:juzlinda@uis.edu.my)

Zuraifah Zaini  
Tel: +60194431902 Email: [zuraifah@uis.edu.my](mailto:zuraifah@uis.edu.my)

Naqibah Bt Mansor  
Tel: +60105264887 Email: [mansornaqibah@gmail.com](mailto:mansornaqibah@gmail.com)

### ABSTRAK

Permasalahan asnaf zakat itu perlu diteliti secara inklusif kerana ia bukan hanya bersifat ekonomi tapi ia mempunyai pelbagai dimensi yang merupakan suatu bentuk baharu kemiskinan pada era ini. Situasi sosioekonomi asnaf zakat bukanlah disebabkan faktor moneteri semata. Penyelidikan adalah dikatakan menjadi aset utama untuk membuka ruang perjalanan asnaf kepada sumbangan aktiviti ekonomi yang produktif. Justeru, kewajaran dalam melihat permasalahan sosio ekonomi asnaf bukan sekadar berbentuk kewangan harus diberi penekanan dan keutamaan. Justeru, kajian Penilaian Impak Sosial (*Social Impacts Assessment*) (SIA) adalah melibatkan penyertaan komuniti yang memberi penekanan kepada mereka yang terdiri daripada golongan kurang bernasib baik, golongan terpinggir dan golongan yang terjejas. Langkah-langkah pembangunan sosial ini dapat dimanfaatkan kepada pembentukan komuniti yang inklusif yang mampu membina serta memperkukuh kapasiti dan institusi komuniti secara bersama. Kajian berbentuk sebuah sorotan ini cuba mengenal pasti situasi sosio-ekonomi asnaf Selangor, menilai situasi sosio-ekonomi mereka dan cuba mencadangkan model pengukuhan ketahanan sosio-ekonomi lestari bagi golongan asnaf bagi kelestarian pembangunan sistem sosial Islam dan pemerksaan sumber ekonomi Islam. Kajian kualitatif ini akan menggunakan temubual untuk membina model terperinci terhadap pengukuhan ketahanan sosio-ekonomi lestari. Hasil kajian akan mencadangkan model pengukuhan ketahanan sosioekonomi lestari yang dipusatkan di Selangor sebagai medium dan tapak perlaksanaannya bagi kelestarian pembangunan sistem sosial Islam dan pemerksaan sumber ekonomi Islam. Pembinaan model baharu ini diharapkan dapat menjadi rujukan dan dasar kepada sistem sosial Islam dan sumber ekonomi Islam khususnya dalam memperkasakan lagi pengurusan pembangunan sosioekonomi asnaf di samping mewujudkan kualiti hidup berdaya tahan yang secara langsung dapat mewujudkan masyarakat yang lestari.

Kata kunci : *model, sosioekonomi, lestari, zakat, asnaf, Kajian penilaian impak sosial, SIA*

### 1. Pengenalan

Penilaian impak sosial (SIA) adalah proses menganalisis (meramalkan, menilai dan menghormati) dan menguruskan akibat yang disengajakan dan tidak diingini pada persekitaran manusia intervensi (dasar, rancangan, program, projek dan lain-lain aktiviti sosial) dan proses perubahan sosial untuk mewujudkan yang lebih lestari seperti biofizik dan persekitaran manusia. SIA juga difahami sebagai payung atau kerangka kerja yang merangkumi semua kesan manusia termasuk kesan estetik, kesan

arkeologi, kesan masyarakat, kesan budaya, kesan demografi, kesan pembangunan, kesan ekonomi dan fiskal, penilaian jantina, kesan kesihatan, hak orang asli, kesan infrastruktur, impak intuisi, impak politik, penilaian kemiskinan, kesan psikologi, isu sumber, kesan pelancongan, dan kesan lain pada masyarakat (Nur Syafawaty, 2009).

Perubahan sosial adalah akibat gangguan sistem dan fungsi kerana pencerobohan ke dalam masyarakat terhadap kehidupan mana-mana masyarakat. Pencerobohan boleh berbentuk pengembangan khusus projek, atau bentuk yang tidak spesifik, kurang ketara seperti peningkatan pendedahan kepada yang lain seperti budaya, perubahan teknologi dan sebagainya. Perubahan sosial yang mengakibatkan pencerobohan kehidupan masyarakat mungkin bermanfaat, tetapi lebih sering gangguan tidak diingini atau hasilnya negatif. Bahkan perubahan yang dalam jangka panjang boleh memberi kesan positif pada kesejahteraan sosial masyarakat mungkin mempunyai akibat jangka pendek yang tidak diingini.

Terdapat banyak faktor yang menyumbang kepada pengukuhan ketahanan sosioekonomi lestari. Kawasan kejiranan bandar/kependudukan membentuk unit fungsional asas perbandaran. Dari segi sosioekonomi, mereka terdiri daripada rangkaian sosial dan lapisan rangkaian sosial yang saling berkaitan. Kawasan kejiranan yang lama dan stabil dilengkapi dengan rangkaian sosial yang besar dan lapisan saling padat. Kedua-dua kawalan sosial dan sokongan sosial bergantung pada struktur ikatan yang ketat dan longgar ini. Pembangunan dan ketenteraman awam bergantung kepada perkara ini. Mereka adalah asas ketahanan baik di kawasan kejiranan itu sendiri dan kawasan perbandaran yang ada. Faktor penyumbang kefungsi sosioekonomi terdiri daripada peralihan domain ekonomi, gangguan struktur sosioekonomi oleh pemusnahan besar-besaran perumahan sewa rendah. Gabungan wabak/pendemik dan pengabaian pengurusan perbandaran menyebabkan kawasan kejiranan menjadi lemah dan penghijrahan secara paksa antara kawasan kejiranan. Hubungan sosial yang pernah berlaku wujud antara keluarga dan individu selama beberapa dekad musnah. Keberkesanan komuniti juga sangat tinggi berkurang. Penggunaan dadah, jenayah ganas, tuberkulosis, dan kelahiran berat badan rendah adalah antara banyak masalah kesihatan dan ketenteraman awam yang melambung tinggi akibat daripada pencerobohan masyarakat. Masalah-masalah ini meluas ke wilayah metropolitan daerah pinggir bandar yang saling bergantung. Keupayaan pengurusan perbandaran dan daerah pinggirannya yang bergantung untuk menghadapi bencana seperti covid 19 contohnya bergantung pada ukuran rangkaian sosial di kawasan kejiannya dan pada hubungan antara rangkaian sosial. Kepelbagaian seperti yang diperoleh oleh integrasi sosial dalam dan ekonomi mempengaruhi kekuatan yang longgar hubungan antara rangkaian sosial. Kawasan kejiranan yang lemah dengan daya tahan ekstrem yang diberikan oleh rangkaian sosial juga mesti mengekalkan hubungan dengan struktur politik arus perdana atau mereka tidak akan bertindak balas kepada kesan dan komunikasi baik dan buruk. Kawasan kejiranan bandar membentuk unit fungsional asas perbandaran (Deborah Wallace and Rodrick Wallace. 2008).

Aspek ketahanan yang mapan amatlah penting kepada sistem sosioekonomi masyarakat dan negara. Daya tahan bermaksud keupayaan untuk pulih dengan cepat dari kesukaran; kekuatan. Kerosakan bencana alam yang meluas dan pandemik menjadikan ketahanan menjadi fokus rancangan pengurusan bencana untuk membatasi kerosakan. Petunjuk ketahanan sosial dan ekonomi yang dikenal pasti dari literatur, dan data yang dikumpulkan melalui kajian lapangan menunjukkan bahawa beberapa ciri sosio-ekonomi yang berkaitan dengan ketahanan berbeza secara signifikan, seperti jumlah impak yang dialami, tempoh tinggal di kawasan kejiranan dan pendapatan individu dan isi rumah. Selain itu, regresi linier menunjukkan bahawa peningkatan tahap pendidikan ketua isi rumah, lama tinggal di lingkungan semasa dan pendapatan isi rumah dapat mengakibatkan peningkatan ketahanan sosial dan ekonomi isi rumah yang dikaji. Analisis rangkaian saraf menunjukkan bahawa

pemulihan modal sosial/insan dan pekerjaan adalah faktor yang paling berkesan dan tidak berkesan. Dalam populasi yang dikaji, komponen sosial, iaitu modal sosial, adalah penentu daya tahan yang paling penting (Bastaminia, A., Rezaei, M.R. & Saraei, M.H., 2017).

## 2. Asnaf Zakat Selangor, Malaysia.

Para asnaf sememangnya mempunyai kesulitan bukan hanya melibatkan faktor ekonomi malah mempunyai pelbagai dimensi. Kepelbagaian dimensi ini yang menyebabkan golongan asnaf ini kekal dengan masalah kemiskinan kerana berlaku penyisihan sosial terhadap mereka. Ditambah dengan tahap pendidikan yang rendah dan tidak mempunyai kemahiran khusus akan memberi kesulitan dalam memilih kerjaya kelak. Ini akhirnya menyebabkan asnaf akan semakin tersisih dalam kelompok masyarakat. Kehidupan mereka hanya melibatkan sekitaran sahaja dan tidak melihat secara luas dalam pelbagai aspek. Kesulitan ekonomi telah meletakkan mereka jauh tersisih dan merasa ketidakperluan bagi berusaha untuk memperbaiki tahap pendidikan serta memberi sumbangan terhadap aktiviti ekonomi. Konsep pekerjaan sebagai suatu ibadah tidak diambil berat sebagai seorang Islam (Farhana Sidek et. al. 2018). Pola kehidupan mereka hanya cukup sekadar menampung keperluan sara hidup asas sahaja. Terdapat beberapa perlaksanaan implikasi dasar yang boleh dilakukan dalam memberi nilai tambah kepada bantuan kewangan bulanan ini bagi membawa para asnaf atau anak-anak asnaf kembali aktif dalam landasan positif.

Pendapatan yang di perolehi oleh asnaf amat rendah dan sederhana. Kebanyakan pekerjaan yang mampu dilakukan oleh asnaf memerlukan kemahiran asas yang rendah. Ini menyebabkan mereka memperoleh pendapatan rendah. Ditambah penawaran kerjatersebut mempunyai permintaan yang tinggi maka mereka terpaksa akur dengan tawaran gaji yang ditawarkan oleh pasaran. Ini kerana mereka tidak terserap dalam sistem ekonomi pasaran dan pasaran buruh yang lebih baik dibandar akibat kekurangan aspek pendidikan dan kemahiran yang sesuai bagi sesebuah masyarakat moden (Mohd Taib Dora 2000). Hasil kajian asnaf yang mempunyai sijil kemahiran tertentu mempunyai peluang pekerjaan yang luas serta membolehkan mereka menjana pendapatan yang tinggi kerana kemahiran yang dimiliki tersebut. Pihak institusi zakat perlu memberi penekanan untuk mengadakan kursus kemahiran kepada asnaf dengan memberi insentif berbentuk lain yang secukupnya bagi mereka menghadiri kursus tersebut tanpa menjejaskan pendapatan harian mereka. Kursus kemahiran pula harus mempunyai permintaan pasaran seperti kemahiran menjahit, membaiki kasut, kemahiran membuat kuncipendua, kemahiran membaiki jam dan sebagainya. Permintaan terhadap kemahiran ini masih lagi terhad dari segi penawarannya di dalam pasara. Selain itu, aspek pendidikan anak-anak asnaf harus di beri penekanan di peringkat awal persekolahan. Ini bagi melahirkan anak-anak asnaf yang mempunyai pendidikan tinggi bagi memperbaiki ekonomi keluarga. Bagi anak asnaf yang mempunyai potensi dalam bidang akademik maka segala inisiatif untuk menjayakan perlu diberi perhatian dengan bantuan berbentuk kewangan dan bantuan sokongan seperti bantuan kewangan tuisyen serta galakan motivasi. Justeru dengan peningkatan kemahiran dan pendidikan akan memberi laluan kerjayayang lebih luas kepada asnaf serta anak asnaf untuk meningkatkan pendapatan mereka dan seterusnya mampu memilih kerjaya yang mempunyai jaminan sosial yang baik berbanding sekarang.

### **Meningkatkan Hubungan Sosial Asnaf**

Penyisihan sosial dari aspek sosial telah menyebabkan kesan negatif terhadap pembangunan individu dan keluarga. Ini menyebabkan kesan psikologi seperti kemurungan, kebimbangan, keyakinan diri yang rendah dan perasaan terasing (Goodban 1985). Ini terbukti kerana mereka hidup dalam sekitaran sahaja dan tidak mempunyai hubungan sosial yang aktif di kawasan kejiranan. Selain itu, ia juga

akibat kesan kegagalan mereka untuk menempatkan diri dalam sektor ekonomi moden di bandar telah meningkatkan perasaan kekecewaan dan sikap bergantung kepada bantuan kerajaan (Weinberg 1970). Pihak institusi zakat perlu mewujudkan hubungan kekeluargaan dengan asnaf agar dapat memberi motivasi dan keyakinan untuk asnaf untuk memperbaiki hubungan sosial mereka. Pihak institusi zakat juga boleh menggunakan lokaliti masjid/surau yang berdekatan dengan kawasan rumah asnaf. Ini boleh dilaksanakan dengan pihak masjid/surau memperoleh maklumat asnaf serta membuat kunjungan secara berkala untuk membuat jaringan ukhwa di rumah asnaf. Oleh kerana faktor tenaga kerja di institusi zakat yang terhad dari sudut tenaga kerja untuk turun menyantuni asnaf secara berkala, kerjasama dengan pihak masjid/surau dilihat sebagai alternatif untuk menyantuni golongan asnaf ini secara berkala. Ia secara tidak langsung dapat memperbaiki hubungan sosial asnaf terhadap hubungan kekeluargaan, hubungan kemasyarakatan dan hubungan keagamaan. Selain itu kerjasama institusi zakat dengan pihak masjid / surau dalam mengadakan pelbagai program harus mewajibkan keterlibatan asnaf yang berada di sekitarnya. Ini seterusnya dapat mengukuhkan hubungan keagamaan asnaf dengan institusi masjid / surau. Selain itu program berbentuk kesedaran berkaitan penjagaan kesihatan perlu diberikan kepada asnaf bagi memberi kesedaran tentang kepentingan menjaga kesihatan yang baik melalui pemakanan yang seimbang, serta aktiviti riadah untuk memastikan tahap kesihatan yang baik. Ini kerana program kesedaran ini penting memandangkan hampir kesemua asnaf mempunyai masalah kesihatan akibat tidak memberi penumpuan terhadap penjagaan kesihatan.

Kuota Pendidikan Anak Asnaf Pihak Institusi zakat boleh mewujudkan kuota untuk anak-anak asnaf bagi melanjutkan pendidikan menengah di sekolah asrama bantuan kerajaan atau swasta. Tidak dinafikan masalah rumah tangga yang berantakan, aktiviti sosial negatif di kawasan kejiranan akan memberi kesan yang tidak sihat terhadap pembelajaran serta perkembangan anak asnaf. Dengan mengambil anak asnaf yang berpotensi dalam pendidikan ini dan diletakkan dibawah persekitaran sekolah serta kawasan positif akan mengembangkan potensi mereka dan seterusnya memberi sinar terhadap masa hadapan anak asnaf dalam pendidikan. Kelonggaran terhadap merit akademik perlu diturunkan dalam memberi ruang kemasukan kepada golongan asnaf. Ini kerana mereka mempunyai kekurangan serta kekangan dalam mendapatkan akses pendidikan awal persekolahan yang baik. Kerjasama dengan kementerian pendidikan serta beberapa sekolah swasta yang berpotensi boleh dilakukan juga. Dengan memberi pendidikan serta kemahiran yang baik kepada anak asnaf akan membawa corak pemikiran serta perkara positif dalam keluarga asnaf tersebut sebagai galakan ekonomi dan psikologi kepada ahli keluarga yang lain.

### 3. Perspektif Penilaian Impak Sosial

Sosioekonomi adalah kajian hubungan di antara aktiviti ekonomi dan kehidupan sosial. Jurusan ini sering dianggap pelbagai disiplin, menggunakan teori dan kaedah dari sosiologi, ekonomi, sejarah, psikologi, dan banyak yang lain. Ia telah muncul sebagai suatu bidang kajian berasingan pada lewat kurun kedua puluh. Dalam banyak perkara, bagaimanapun, pakar sosioekonomi berfokus pada kesan sosial sesetengah jenis perubahan ekonomi. Perubahan tersebut boleh termasuk menutup kilang, manipulasi pasaran, menandatangani perjanjian perdagangan antarabangsa, kawalan gas asli baru, dsb. Kesan-kesan sosial seperti itu dapat menjadi berlingkungan luas dalam saiz, daripada kesan tempatan pada suatu masyarakat kecil ke perubahan pada keseluruhan masyarakat.

Contoh-contoh kesan sosioekonomi termasuk teknologi baru seperti kereta atau telefon bimbit, perubahan pada undang-undang, perubahan pada alam fizikal (seperti bertambah kesesakan dalam bandar), dan perubahan ekologi (seperti kemarau memanjang atau kemerosotan stok ikan). [perlu rujukan] Ini boleh mempengaruhi corak penggunaan, pembahagian pendapatan dan kekayaan, cara

di mana orang berkelakuan (kedua-dua dari segi keputusan pembelian dan cara bagaimana mereka memilih menggunakan waktu mereka), dan kualiti hidup yang keseluruhannya.

Sasaran kajian sosioekonomi umumnya untuk membawa pembangunan sosioekonomi, biasanya dari segi pembaikan dalam metrik seperti KDNK, jangka hayat, celik huruf, kadar pekerjaan, dan sebagainya. Walaupun lebih sukar diukur, perubahan dalam faktor-faktor kurang ketara juga dipertimbangkan, seperti maruah diri, kebebasan berkesatuan, keselamatan peribadi dan kebebasan dari ketakutan kecederaan fizik, dan takat penyertaan dalam masyarakat sivil. "ketahanan" sebagai kemampuan seorang individu atau kumpulan untuk bangkit dari pukulan. Menurut ahli sosiologi, daya tahan adalah kemampuan sistem kependudukan dan pembangunan masyarakat untuk menyerap pukulan tanpa perubahan bermakna daripada struktur atau fungsi (Holling 1973). Sebaliknya, sistem rapuh atau rapuh dengan pertunjukan daya tahan yang rendah mengalami perubahan besar dalam struktur dan fungsi asas dengan kesan yang tidak akan menyebabkan tindak balas yang lain sistem.

Ketahanan dapat diukur dalam lebih dari sehalu. Ives (1995) mengukur keketatan hubungan dalam ekosistem dan sejauh mana impak diperkuat melalui hubungan yang erat. Sebaliknya, Folke et al. (2004) melihat besarnya kesan yang diperlukan untuk menyebabkan rejim berubah (iaitu, pergeseran dari yang diinginkan menjadi yang kurang diinginkan) dan mengkaji pelbagai ekosistem yang berubah dari keadaan yang diinginkan memberikan perkhidmatan kepada keadaan yang tidak diinginkan. Kepelbagaian situasi, lintasan bersejarah, dan latar belakang persekitaran adalah antara faktor yang mempengaruhi ketahanan ekosistem (Holling 1992, Folke et al. 2004). Gunderson dan Ruttan (manuskrip tidak diterbitkan) mengkaji konsep ekologi ketahanan; peranan skala, keupayaan adaptif, dan pengurusan adaptif; dan implikasi kepada manusia sistem yang dilanda bencana. Sejak pertengahan 1980-an, penerapan analisis ketahanan ekosistem untuk sistem manusia terbukti membuahkan hasil perbezaan ketahanan mereka, terutamanya mereka tindak balas terhadap kesan (mis., Wallace dan Wallace 2000). Selain itu, beberapa saintis telah meneliti peranan ketahanan dalam hasil manusia tanpa menggunakan kaedah analisis ekosistem (e.g., Masten et al. 1990).

Penilaian impak sosial (SIA) adalah proses menilai dan mengurus akibat dari projek pembangunan, dasar dan keputusan terhadap kelompok manusia dalam komuniti/masyarakat. objektifnya adalah untuk mengenal pasti kesan intervensi yang dirancang dan tidak disengajakan untuk membangunkan rancangan pengurusan yang lestari. SIA muncul sebagai bidang yang terpisah daripada sains sosial terapan kerana disedari pada awal 1969 oleh NEPA bahawa penilaian kesan persekitaran (EIA) tidak dapat menangani masalah sosial dengan secukupnya. Pada akhir 1970-an, banyak negara maju dan beberapa negara membangun mengadaptasi SIA sebagai kaedah menangani masalah sosial yang timbul dari inisiatif pembangunan. Walau bagaimanapun, SIA pada dasarnya tetap merupakan komponen yang tidak terpisahkan dari EIA dan masih belum wujud, ianya kukuh dalam perancangan persekitaran sebagai EIA. Justeru, Penilaian impak sosial adalah usaha untuk menilai atau menganggarkan, terlebih dahulu, akibat sosial yang mungkin berlaku akibat tindakan dasar tertentu (termasuk program, dan penerapan kebijakan baru), dan pemerintah tertentu tindakan (termasuk bangunan, projek besar dan penyewaan sebidang tanah besar untuk pengekstrakan sumber), terutamanya dalam konteks Alam Sekitar Nasional A.S. Polisi Act of 1969 atau "NEPA" (P.L. 91-190, 42 U.S.C. 4371 et seq.).

Definisi 2003 mereka hampir sama, walaupun memperluas ruang lingkup untuk memasukkan projek swasta dan peraturan negeri serta pengaturan persekutuan (NEPA). Dalam versi 2003, penilaian impak sosial ditentukan dari segi usaha untuk menilai atau menganggarkan, terlebih dahulu, akibat sosial yang mungkin berlaku dan mengikuti dari cadangan tindakan. Ini termasuk: kerajaan atau swasta, projek tertentu, seperti pembinaan bangunan, kemudahan tempat janaan kuasa, projek besar

pengangkutan, menguruskan sumber semula jadi, ikan dan hidupan liar; dan memelihara atau menyewakan sebidang tanah besar dan penggunaan dasar baru dan rancangan yang dihasilkan dan program. Tindakan dan akibatnya dipertimbangkan terutamanya di dalam konteks NEPA (P.L. 91-190, 42 U.S.C. 4371 et seq.) dan undang-undang negeri serta peraturan yang mencerminkan NEPA. Ringkasnya, beberapa aspek terpenting dari kesan sosial bukan sahaja melibatkan penempatan semula fizikal manusia, tetapi juga melibatkan makna, persepsi, atau kepentingan sosial kepada perubahan ini.

Justeru, Penilaian impak sosial (SIA) dalam konteks kajian ini adalah merupakan proses menilai dan mengurus akibat dari polemik/krisis yang melibatkan projek pembangunan, dasar dan keputusan terhadap golongan asnaf zakat, Selangor, Malaysia. Objektifnya adalah untuk mengenal pasti kesan intervensi yang dirancang dan tidak disengajakan untuk membangunkan rancangan pengurusan yang lestari bagi golongan tersebut secara spesifik dan kepada organisasi kependudukan dan pembangunan secara umumnya.

#### 4. Sosioekonomi Lestari

Untuk memahami frasa kelestarian sosioekonomi perlulah terlebih dahulu memahami beberapa istilah yang membentuk frasa tersebut khususnya kelestarian sosial dan kelestarian ekonomi. Kelestarian sosial menurut Western Australia Council of Social Services (WACOSS) ialah satu keadaan di mana: 12 “The formal and informal processes; systems; structures; and relationships actively support the capacity of current and future generations to create healthy and liveable communities. Socially sustainable communities are equitable, diverse, connected and democratic and provide a good quality of life.” Menurut Business Dictionary.com, kelestarian ekonomi pula ialah: 13 “The use of various strategies for employing resources optimally so that a responsible and beneficial balance can be achieved over the longer term.” Berdasarkan definisi dua perkataan ini maka istilah kelestarian sosioekonomi bolehlah difahami sebagai satu suasana di mana wujudnya keadaan yang membolehkan masyarakat hidup dalam suasana sosial yang sihat, kondusif, beradab, dan harmoni dan dari segi ekonomi pula adil, kukuh, konstruktif, mencukupi dan berkembang. Walaupun frasa ini secara relatifnya agak baru, namun kefahaman terhadapnya dan keinginan manusia untuk mencapai tahap kelestarian sosioekonomi tersebut telah lama wujud. Bagi mencapai matlamat tersebut dan dengan berlatarbelakangkan contoh-contoh moden yang sebenarnya telah lama diwarisi dan disedari oleh para pemikir, maka pelbagai teori dan falsafah telah dikemukakan oleh para pemikir sejak zaman silam. Secara ringkasnya, sejak dari dahulu pemikiran manusia terbahagi kepada dua ekstremisme utama iaitu pendekatan berasaskan pemikiran kapitalisme dan pendekatan berasaskan pemikiran sosialisme. Pendekatan kapitalisme yang mengagungkan prinsip pemilikan individu secara bebas mempercayai bahawa dinamisme dalam sesebuah ekonomi berasaskan pasaran bebas (*free enterprise*) tanpa kongkongan peraturan dan sekatan lama kelamaan dengan sendirinya akan mewujudkan keseimbangan dalam pendapatan dan pengagihan kekayaan melalui hukum permintaan dan penawarannya.<sup>14</sup> Sebaliknya, pendekatan sosialisme menganjurkan supaya pihak yang berwajib perlu campur tangan dalam menentukan pemilikan dan pengeluaran supaya dengan itu satu suasana kesamarataan dalam pengagihan sumber dan kekayaan serta keadilan sosioekonomi akan dapat diwujudkan.<sup>15</sup> Bagi menangani isu kemusnahan alam sekitar pula, semenjak dekad 70an muncul pula gelombang ke arah melahirkan satu sistem pembangunan ekonomi yang lestari atau *sustainable development*.<sup>16</sup> Dengan itu seawal tahun 70an perkataan *sustainability* atau kelestarian telah digunakan untuk menggambarkan satu suasana keseimbangan ekonomi yang mesra alam sekitar untuk dibangunkan pula oleh generasi akan datang.<sup>17</sup> Persidangan Kemuncak Dunia atau *The Earth Summit* di Rio de Janeiro, 1992, telah mentakrifkan pembangunan lestari sebagai “*integrating and balancing*

*economic, social and environmental concerns in meeting our needs.*” Sidang ini juga telah memperakukan bahawa untuk mencapai matlamat pembangunan sosioekonomi yang lestari maka masyarakat dunia memerlukan pemikiran dan falsafah baru dalam menilai dan memutuskan apa yang manusia sejagat perlukan, kaedah memenuhi keperluan dan kepenggunaan dan sebagainya. Sepuluh tahun kemudiannya pada tahun 2002 masyarakat dunia seharusnya menumpukan usaha ke arah mengatasi ancaman ke atas pembangunan lestari seperti kebuluran, penyalahgunaan dadah, jenayah terancang, rasuah, penyakit berjangkit dan sebagainya. Bagaimanapun sehingga kini data-data yang diperolehi jelas menunjukkan permasalahan yang ingin dihadapi melalui teori, falsafah dan jalur pemikiran konvensional tersebut bukan sahaja tidak dapat dihapuskan malah ia semakin bertambah. Nyata sekali bahawa jurang pendapatan semakin menjarak dan alam sekitar semakin tercemar. Kedua-dua bentuk ekstremisme dalam pendekatan menangani permasalahan ekonomi ini merupakan satu kegagalan manusia yang akan terus terpahat dalam sejarah. Sosialisme hanya tinggal sejarah dengan runtuhnya empayar Soviet Union dan beralihnya negara China kepada sistem pasaran bebas kapitalis. Begitu juga kapitalisme semakin menzahirkan kepincangan dan kegagalannya apabila kita dapat menyaksikan di hadapan mata kita sendiri seperti yang diakui oleh pengkaji di timur dan barat tentang kewujudan jurang pemisah yang semakin melebar antara golongan yang berada dan tidak berada. Fenomena ini menyebabkan timbulnya pelbagai isu sosial dan politik sama ada pada peringkat mikro mahu pun makro. Kegagalan kedua-dua sistem ekonomi yang berasaskan kepada dua jalur pemikiran yang berbeza untuk menyelesaikan masalah ekonomi dan sosial umat manusia menjelaskan kepada kita, isu dan permasalahan yang dihadapi oleh manusia bukanlah isu pemilikan harta atau ketidakcukupan harta. Sumber kekayaan alam yang dianugerahkan kepada manusia untuk menguruskannya lebih daripada mencukupi. Terdapat satu faktor yang tersembunyi yang boleh dianggap sebagai kunci kepada penyelesaian isu berkenaan. Lama sebelum kemunculan pemikiran kapitalisme dan sosialisme, Islam telah mengajarkan umatnya tentang prinsip *tawazun* dan *wasatiyyah*,<sup>18</sup> iaitu keseimbangan dan kesederhanaan. Prinsip *al-tawazun* jika dihayati dalam sistem ekonomi bermaksud dalam pada manusia bebas berusaha mencari kekayaan daripada anugerah Allah, mereka harus terikat dengan perimeter dan garis panduan muamalat Islam dari segi apa dan bagaimana cara mendapatkan kekayaan anugerah Allah dan ke mana dan bagaimana kekayaan yang dimiliki itu harus dibelanjakan. Dengan erti kata lain, setiap individu manusia boleh memiliki harta sebanyak mungkin melalui jalan yang halal, bagaimana pun ia bukanlah pemilikan yang mutlak dan ia mesti dibelanjakan untuk dan mengikut cara yang ditetapkan oleh pemilik mutlak iaitu Allah SWT.<sup>19</sup> Dengan penghayatan prinsip *tawazun* dan kepatuhan kepada perintah Allah dalam ekonomi dan muamalat, maka satu *al-barakah*. Inilah unsur yang menjadi keistimewaan sistem Islam yang tiada dalam sebarang bentuk sistem ciptaan manusia yang lain dan unsur inilah yang hilang pada hari ini. Nyata sekali dari bukti perangkaan yang dibincangkan di atas, isu sosioekonomi yang dihadapi hari ini bukan kerana ketidakcukupan sumber kekayaan, tetapi berpunca daripada pemilikan dan penggunaan kekayaan yang salah yang seterusnya menyebabkan hilangnya unsur *barakah* yang dijanjikan oleh Allah SWT. Unsur *barakah* inilah, jika berjaya diperolehi akan menjadi kekuatan dalaman Islam yang mampu menangani permasalahan dalam kehidupan ekonomi dan muamalat umat Islam.

## 5. Pembinaan Model Pengukuh Ketahanan

Apakah yang dimaksudkan dengan 'model'? Model yang dimaksudkan di sini bukanlah model 'human' atau model 'profesion'. Model ni sebenarnya adalah satu objek kecil, biasanya dibina untuk skala, yang mewakili secara terperinci satu lagi objek, dan biasanya sering lebih besar. Atau erti kata lain model ialah:-

- a) Satu kerja awal atau pembinaan yang berfungsi sebagai pelan dari mana produk akhir perlu dibuat, cth: model tanah liat bersedia untuk pemutus.
- b) Apa-apa kerja atau pembinaan yang digunakan dalam ujian atau menyempurnakan satu produk akhir, cth: model ujian kenderaan solar.

Selain itu, model juga boleh jadi penerangan skematik sistem, teori atau fenomena bahawa akaun bagi hartanah yang dikenali atau disimpulkan dan boleh digunakan untuk kajian lanjut ciri-ciri model tatabahasa generatif, model atom, model ekonomi. Antara contoh-contoh model adalah:-Kategori barangan model dalam model Templat: Skala; Model fizikal, perwakilan fizikal objek; Model 3D, perwakilan 3D poligon objek, biasanya dipaparkan dengan komputer, lihat juga percetakan 3D dan prototaip Rapid; Model Architectual; Model skala, replika atau prototaip objek ; Model bangunan; Model pesawat; Model kereta; Model diecast; Model produk, pengenalan pasti produk yang diberikan oleh pengilang (juga dipanggil nombor model) Miniature ; Seni (seni model) ( Wikipedia, ensklopedia bebas).

Justeru, model ialah aktiviti menghasilkan sesuatu mengikut bentuk sebenar tetapi skala dan nisbahnya berbeza sama ada dibesarkan atau dikecilkan. Model ialah perwakilan bermaklumat bagi objek, orang atau sistem. Istilah ini pada asalnya merujuk kepada pelan bangunan dalam bahasa Inggeris akhir abad ke-16, dan diperolehi melalui bahasa Perancis dan Itali, dan akhirnya daripada perkataan modulus bahasa Latin, yang bererti suatu bahan ukuran.

Model boleh dibahagikan kepada model fizikal (cth. model kapal terbang) dan model konsep / abstrak (cth. ungkapan matematik yang menerangkan corak tingkah laku). Model abstrak atau konseptual ialah perkara utama dalam falsafah sains kerana hampir setiap teori saintifik secara berkesan membenarkan beberapa jenis model lingkungan atau fizikal manusia (Tatomir, A.; McDermott, C.; Bensabat, J.; Class, H.; Edlmann, K.; Taherdangkoo, R.; Sauter, M. (2018).

Dalam bidang perniagaan, "model" boleh merujuk kepada reka bentuk khusus produk seperti yang dipaparkan dalam katalog atau bilik pameran (cth. Ford Model T), dan secara lanjutan, kepada produk yang dijual itu sendiri. Model fizikal (biasanya dirujuk sebagai model sahaja, tetapi dalam konteks ini, dibezakan daripada model konseptual) ialah salinan fizikal objek yang lebih kecil atau lebih besar. Objek yang dimodelkan mungkin kecil (contohnya, atom) atau besar (contohnya, Sistem Suria). Dalam erti kata tertentu, model fizikal "selalunya merupakan pengukuhan beberapa model konseptual; model konseptual difikirkan ke hadapan sebagai rangka tindakan fizikal", yang kemudiannya dibina seperti yang difikirkan (Ibrahim A. Halloun, 2007).

Geometri model dan objek yang diwakilinya selalunya serupa dalam erti kata bahawa satu adalah penskalaan semula yang lain; dalam kes sedemikian, skala adalah ciri penting. Walau bagaimanapun, dalam banyak kes, persamaan itu hanya anggaran atau malah sengaja diputarbelitkan. Kadangkala, herotan model adalah sistematik (cth. skala tetap secara mendatar dan skala tetap yang lebih besar secara menegak apabila memodelkan topografi kawasan yang besar, berbanding model kawasan gunung yang lebih kecil, yang mungkin menggunakan skala yang sama secara mendatar dan menegak lalu menunjukkan cerun sebenar).

**Model fizikal** membenarkan visualisasi, daripada memeriksa model, maklumat tentang perkara yang diwakili oleh model. Model boleh menjadi objek fizikal seperti model seni bina bangunan. Penggunaan model seni bina termasuk visualisasi hubungan dalaman dalam struktur atau hubungan luaran struktur dengan persekitaran. Kegunaan lain model dalam pengertian ini adalah sebagai mainan. Model fizikal haiwan pula menunjukkan komposisi fizikal haiwan tanpa risau akan



objek berjalan atau terbang, dan tanpa bahaya, serta jika haiwan sebenar tidak tersedia. Model lembut haiwan popular di kalangan kanak-kanak dan sesetengah orang dewasa sebagai mainan peluk. Model juga ialah alternatif 3D bagi perwakilan 2D seperti lukisan atau gambar, atau dalam kes glob, alternatif 3D yang tidak diherotkan bagi peta dunia yang rata.

**Model konsep** ialah perwakilan teori bagi sistem, contohnya, satu set persamaan yang cuba menggambarkan sistem atmosfera bagi tujuan ramalan cuaca. Model konsep mungkin merupakan representasi sistem. Ia terdiri daripada konsep yang digunakan untuk membantu orang ramai mengetahui, memahami atau mensimulasikan subjek yang diwakili oleh model. Istilah ini mungkin merujuk kepada model yang terbentuk selepas proses konseptualisasi atau generalisasi. Model konseptual selalunya merupakan abstraksi perkara di dunia nyata, sama ada fizikal atau sosial. Kajian semantik adalah relevan dengan pelbagai peringkat pembentukan konsep. Semantik pada asasnya adalah mengenai konsep, makna yang diberikan oleh makhluk berfikir kepada pelbagai elemen pengalaman mereka (Tatomir, A.; McDermott, C.; Bensabat, J.; Class, H.; Edlmann, K.; Taherdangkoo, R.; Sauter, M. , 2018).

#### MATRIK KEUTAMAAN BAGI PEMBINAAN MODEL ASNAF ZAKAT

|                                    |  |
|------------------------------------|--|
| Penilaian impak sosial (SIA)       | Payung atau kerangka kerja yang merangkumi semua kesan manusia termasuk kesan estetik, arkeologi, masyarakat, budaya, demografi, pembangunan, ekonomi dan fiskal, penilaian jantina, kesihatan, hak orang asli, infrastruktur, impak intuisi, impak politik, penilaian kemiskinan, psikologi, isu sumber, pelancongan, dan kesan lain pada masyarakat.   |
| Asnaf Zakat Selangor, Malaysia.    | kesulitan ekonomi, bukan ekonomi multi-dimensi; masalah kemiskinan; penyisihan sosial; tahap pendidikan yang rendah dan tidak mempunyai kemahiran; kesulitan dalam memilih kerjaya.  |
| Sosioekonomi lestari               | Proses formal dan tidak formal; sistem; struktur; dan perhubungan secara aktif menyokong kapasiti generasi semasa dan akan datang untuk mewujudkan komuniti yang sihat dan boleh didiami. Komuniti yang mampan secara sosial adalah saksama, pelbagai, berhubung dan demokratik serta menyediakan kualiti hidup yang baik.   |
| Pembinaan model pengukuh ketahanan | penerangan skematik sistem, teori atau fenomena; aktiviti menghasilkan sesuatu mengikut bentuk sebenar tetapi skala dan nisbahnya berbeza sama ada dibesarkan atau dkecilkan; perwakilan bermaklumat bagi objek, orang atau sistem; perwakilan teori bagi sistem; representasi sistem. Ia terdiri daripada konsep yang digunakan untuk membantu orang ramai mengetahui, memahami atau mensimulasikan subjek yang diwakili; terbentuk selepas proses konseptualisasi atau generalisasi; abstraksi perkara di dunia nyata, sama ada fizikal atau sosial. |

## 6. Penutup

Penilaian impak sosial (SIA) ialah payung atau kerangka kerja yang merangkumi semua kesan manusia termasuk kesan estetik, arkeologi, masyarakat, budaya, demografi, pembangunan, ekonomi dan fiskal, penilaian jantina, kesihatan, hak orang asli, infrastruktur, impak intuisi, impak politik, penilaian kemiskinan, psikologi, isu sumber, pelancongan, dan kesan lain pada masyarakat. Asnaf Zakat Selangor, Malaysia mengalami kesulitan ekonomi, bukan ekonomi multi-dimensi; masalah kemiskinan; penyisihan sosial; tahap pendidikan yang rendah dan tidak mempunyai kemahiran; kesulitan dalam memilih kerjaya. Mencapai sosioekonomi lestari bermaksud melalui Proses formal dan tidak formal; sistem; struktur; dan perhubungan secara aktif menyokong kapasiti generasi semasa dan akan datang untuk mewujudkan komuniti yang sihat dan boleh didiami. Komuniti yang mampan secara sosial adalah saksama, pelbagai, berhubung dan demokratik serta menyediakan kualiti hidup yang baik. Pembinaan model pengukuh ketahanan sosioekonomi lestari dalam kalangan asnaf zakat,

Selangor, Malaysia adalah penerangan skematik sistem, teori atau fenomena; aktiviti menghasilkan sesuatu mengikut bentuk sebenar tetapi skala dan nisbahnya berbeza sama ada dibesarkan atau dkecilkan; perwakilan bermaklumat bagi objek, orang atau sistem; perwakilan teori bagi sistem; representasi sistem. Ia terdiri daripada konsep yang digunakan untuk membantu orang ramai mengetahui, memahami atau mensimulasikan subjek yang diwakili; terbentuk selepas proses konseptualisasi atau generalisasi; abstraksi perkara di dunia nyata, sama ada fizikal atau sosial.

## 7. Penghargaan

Kajian ini adalah hasil Geran Penyelidikan & Inovasi UIS (GPIU) 2023 bertajuk Model Pengukuhan Ketahanan Sosioekonomi Lestari Perspektif Penilaian Impak Sosial (SIA) dalam Kalangan Golongan Asnaf Zakat Selangor., Malaysia. (2023/P/GPIU/GPM-010) di ketuai Dr. Rosfazila Binti Abd. Rahman.

## 8. Rujukan

- Abdul Rashid Aziz. 2020. Malaysian Journal of Social Sciences and Humanities (MJSSH), Volume 5, Issue 11, (page 1 -9), 2020. DOI: <https://doi.org/10.47405/mjssh.v5i11.539>
- Abdul Rashid Aziz@Dorashid. (2020). Wabak COVID-19: Penyesuaian Kendiri terhadap Norma Abdul Majeed et.al. (Kuala Lumpur: IKIM, 2000), 153.
- Bastaminia, A., Rezaei, M.R. & Saraei, M.H., 2017, 'Evaluating the components of social and economic resilience: After two large earthquake disasters Rudbar 1990 and Al-Qaradawi, *Dawr al-Qiyam wa al-Akhlaq fi al-Iqtisad al-Islami* (Mu'assasah al-Risalah: Beirut, 2002), 86-87; Chapra, *Islam and the Economic Challenge*, 18-20.
- Al-Qaradawi, *Dawr al-Qiyam*, 87-88; Chapra, *Islam and the Economic Challenge*, 77-83.
- Businessdictionary, "Economic sustainability," laman sesawang Businessdictionary.com, dicapai 10 Mac 2015, <http://www.businessdictionary.com/definition/economicsustainability.html>.
- Bam 2003', Jambá: Journal of Disaster Risk Studies 9(1), a368. <https://doi.org/10.4102/jamba.v9i1.368>. Baharu. Capaian pada 9 Oktober 2020 dari <https://www.usim.edu.my/ms/berita/in-our-wordsms/wabak-covid-19-penyediaan-kendiri-terhadap-norma-baharu/>
- Abd Rahim Abd Rashid. (2006). Ciri-ciri Graduan yang Marketable dan Berdaya Maju untuk Kemajuan Kerjaya Abad Ke-21. Kuala Lumpur: Utusan Publication & Distributors.
- Ashraf B. N. (2020). Economic impact of government interventions during the COVID-19 pandemic: International evidence from financial markets. *Journal of behavioral and experimental finance*, 27, 100371. <https://doi.org/10.1016/j.jbef.2020.100371>
- Bradley R.S. (2003). *The Economic Today* (9th ed). New York: McGraw-Hill.
- Bernama (3 Jun 2020). MTUC Harap Rancangan Berdaya Maju, Mapan Tangani Masalah Pekerja.
- Berita Harian Online Capaian pada 10 Oktober dari <https://www.bharian.com.my/berita/nasional/2020/06/696048/mtuc-harap-rancangan-berdayamaju-mapan-tangani-masalah-pekerja> Bernama (3 Jun 2020). Several industries continue to show growth, still hiring – Jobstreet. Dicapai pada 5 October 2020 daripada [https://www.bernama.com/en/general/news\\_COVID19.php?id=1847551](https://www.bernama.com/en/general/news_COVID19.php?id=1847551)
- Brooks, S. K., Dunn, R., Amlot, R., Rubin, G.J., & Greenberg, N. (2018). A systematic, thematic review of social and occupational factors associated with psychological outcomes in healthcare employees during and infectious disease outbreak. *Journal of Occupational and Environmental Medicine*, 60(3), 248-257.

- Cancelliere C, Donovan J, & Stochkendahl M.J. (2016). Factors affecting return to work after injury or illness: Best evidence synthesis of systematic reviews. *Chiropr Man Therap*, 24(1), 24–32.
- Cucinotta, D & Vanelli. (2020). WHO declares Covid 19 a Pandemic. *Acta Biomed*. 91(1), 157-160.
- Deborah Wallace and Rodrick Wallace. 2008. *Ecology and Society*, Jun 2008, Vol. 13, No. 1 (Jun 2008) : Resilience Alliance Inc.: <https://www.jstor.org/stable/26267922>.
- Dingel, J.I., Neiman, B. (2020). How Many Jobs Can be Done at Home?. Unpublished manuscript.
- Etuknwa A, Daniels K, Eib C. (2019). Sustainable return to work: a systematic review focusing on personal and social factors. *J Occup Rehabil*, 29(4),679–700.
- Friedrich von Wieser, 1924. 1928. *Social Economics*. Foreword by Wesley C. Mitchell. Reprint 2003, Routledge.
- Feather, N.T. (1992). Expectancy-value theory and unemployment effects. *Journal of Occupational and Organizational Psychology*, 65, 315–330.
- Feather, N.T., & O'Brien, G. (1986). A longitudinal analysis of the effects of different patterns of employment and unemployment on school-leavers. *British Journal of Psychology*, 77, 459–479.
- Fishbein, M. (1967). A behavior theory approach to the relations between beliefs about an object and the attitude toward the object. In M. Fishbein (Ed.), *Readings in attitude theory and measurement* (pp. 389-400). New York: John Wiley & Sons.
- Goyal, K., Chauhan, P., Chhikara, K., Gupta, P., & Singh, M. P. (2020). Fear of COVID 2019: First suicidal case in India. *Asian Journal of Psychiatry*, 49, e101989.
- Gustav Cassel, [1931] 1932. *The Theory of Social Economy*. Reprinted 1967, Augustus M. Kelley. From the Mises Institute.
- Gragnano A, Negrini A, Miglioretti M, & Corbière M. (2018). Common psychosocial factors predicting return to work after common mental disorders, cardiovascular diseases, and cancers: a review of reviews supporting a cross-disease approach. *J Occup Rehabil*, 28(2),215–231.
- Huang Y., & Zhao N. (2020). Generalized anxiety disorder, depressive symptoms and sleep quality during COVID-19 outbreak in China: A web-based cross-sectional survey. *Psychiatry Research*, doi: 10.1016/j.psychres.2020.112954. Advance online publication.
- International Labor Organization. (March 18, 2020). Almost 25 million jobs could be lost worldwide as a result of COVID-19, says ILO. Dicapai pada 5 Oktober 2020 dari [https://www.ilo.org/global/about-the-ilo/newsroom/news/WCMS\\_738742/lang--en/index.htm](https://www.ilo.org/global/about-the-ilo/newsroom/news/WCMS_738742/lang--en/index.htm) Khairulmaini, “Peranan Malaysia Dalam Konteks Pembangunan Mampan,” dalam *Pengurusan Bijak Alam Sekitar*, ed. Abu Bakar
- IPSOS Survey (2020, June 5). What worries the world: Coronavirus Concern Rebounds. Capaian pada 10 Oktober 2020 dari <https://www.ipsos.com/en-my/what-worries-world-coronavirus-concernrebounds> Malaysian Journal of Social Sciences and Humanities (MJSSH), Volume 5, Issue 11, (page 1 -9), 2020 DOI: <https://doi.org/10.47405/mjssh.v5i11.539>. [www.msocialsciences.com](http://www.msocialsciences.com) JobStreet (2020). JobStreet survey: Several industries continue to show growth, still hiring. Dicapai pada 6 Oktober 2020 daripada <https://www.jobstreet.com.my/>
- Joanne Guthrie. (2020). Child nutrition programs report. United States Department of Agriculture Economic Research Service. Dicapai pada 6 Oktober 2020 dari <https://www.ers.usda.gov/topics/food-nutrition-assistance/child-nutrition-programs/>.

- Kanfer, R., Wanberg, C., & Kantrowitz, T. (2001). Job-search and employment: A personality-motivational analysis and meta-analytic review. *Journal of Applied Psychology*, 86, 837–855.
- Laporan Statistik COVID-19. (2020). Kementerian Kesihatan Malaysia. Capaian pada 10 Oktober 2020 dari <http://COVID-19.moh.gov.my/>
- Li J-B, Yang A, Dou K, Cheung RY. (2020). Self-control moderates the association between perceived severity of the coronavirus disease 2019 (COVID-19) and mental health problems among the Chinese public. *PsyCOVID. Malaysia: Garis Panduan Dasar Kesihatan Mental Negara. Kementerian Kesihatan Malaysia. Capaian pada 5 Mei 2020 di <https://www.moh.gov.my/>*
- Marinov, M.T. (2020). Application Of The Moratorium Over The Payment Of Loans In Connection With The Covid-19 Pandemic And Its Impact On The National Security In The Republic Of Bulgaria. *International Conference Knowledge- Based Organization. XXVI (20), 199-204.*
- Max Weber, 1922. *Economy and Society*, 2 v. <https://books.google.com.my/>
- Mohd Zaky Zainudin (2 Jun 2020). COVID-19: Kerajaan Analisis Kesan Terhadap Sektor Terjejas. *Berita Harian Online. Capaian pada 10 Oktober 2020 dari <https://www.bharian.com.my/berita/nasional/2020/06/695534/COVID-19-kerajaan-analisis-kesan-ke-atas-sektor-terjejas>* Pengarang (2020, 5 Mei). Bendung pengangguran akibat wabak COVID-19. *Sinar Harian. Dicapai pada 6 Jun 2020 daripada <https://www.sinarharian.com.my/article/82004/SUARA-SINAR/LidahPengarang/Bendung-pengangguran-akibat-wabak-COVID-19>*
- Nur Syafawaty Binti Abd Rahman. 2009. *Social Impact Assessment In Urban Development In Malaysia; A Report Submitted In Fulfillment Of The Requirements For The Award Of The Degree Of Achieving Bachelor Of Civil Engineering. Faculty Of Civil Engineering And Earth Resources. Universiti Malaysia Pahang.*
- Pertubuhan Kesihatan Sedunia-World Health Organization (2020). Capaian pada 8 Mei 2020 di <https://www.who.int/emergencies/diseases/novel-coronavirus-2019> Penentu Penyisihan Sosial Dalam Kalangan Asnaf Fakir dan Miskin Baitulmal-Maiwp: Kajian di Wilayah Persekutuan Kuala Lumpur. Available from: [https://www.researchgate.net/publication/329554927\\_Penentu\\_Penyisihan\\_Sosial\\_Dalam\\_Kalangan\\_Asnaf\\_Fakir\\_dan\\_Miskin\\_Baitulmal-Maiwp\\_Kajian\\_di\\_Wilayah\\_Persekutuan\\_Kuala\\_Lumpur](https://www.researchgate.net/publication/329554927_Penentu_Penyisihan_Sosial_Dalam_Kalangan_Asnaf_Fakir_dan_Miskin_Baitulmal-Maiwp_Kajian_di_Wilayah_Persekutuan_Kuala_Lumpur) [accessed Jan 26 2023].
- Pokrovskii, Vladimir N. 2011. *Econodynamics. The Theory of Social Production*, Springer, Berlin.
- Pierce M., Hope H., Ford T., Hatch S., Hotopf M., John A., & Abel K.M. (2020). Mental health before and during the COVID-19 pandemic: A longitudinal probability sample survey of the UK population. *The Lancet Psychiatry*. doi: 10.1016/S2215-0366(20)30308-4. Advance online publication.
- Robert, W. F., Kenneth, C., Huanan, Xu. (2020). *The Impacts of COVID-19 on Minority Unemployment: First Evidence from April 2020 CPS Microdata. Unpublished raw data.*
- Samantha M. B., Jenalee R. D., Stephanie. L-P, Sarah. E.W., Tiffany. K. (2020). Stress and parenting during the global COVID-19 pandemic. *Child Abuse Negl.* 2020 Aug 20 :104699. doi:10.1016/j.chiabu.2020.104699. Advance online publication. Secretary's Commission on Achieving Necessary Skill (SCANS).(1991). *Skills and Task for Jobs. A SCANS Report for America 2000. Washington, D.C. U.S Department of Labour.*
- Sharina Ahmad. (2020). Is 30% rental discount incentive sufficient? *SME Corporation Malaysia. Dicapai pada 6 Oktober 2020 daripada.*

- <https://www.smecorp.gov.my/index.php/en/resources/2015-12-21-10-55-22/news/4133-is-30-rental-discount-incentive-sufficient>
- Wang, C., Pan, R., Wan, X., Tan, Y., Xu, L., Ho, C. S., y Ho, R. C. (2020). Immediate Psychological Responses and Associated Factors during the Initial Stage of the 2019 Coronavirus Disease (COVID-19) Epidemic among the General Population in China. *International Journal of Environmental Research and Public Health*, 17(5).
- Wartawan BH. (September 11, 2020). Kadar Pengangguran di Malaysia Terus Berkurangan. *BeritaHarian Online*. Dicapai pada 15 September 2020 daripada <https://www.bharian.com.my/bisnes/lainlain/2020/09/730168/kadar-malaysia-terus-berkurangan>
- Wat Kamal Abas (October 8, 2020). Bajet 2021: Teruskan Bantuan Prihatin Nasional. *Utusan Malaysia Online*. Dicapai pada 5 Oktober 2020 daripada <https://www.utusan.com.my/berita/2020/10/bajet-2021-teruskan-bantuan-prihatin-nasional/>
- Merriam-Webster, Merriam-Webster's Collegiate Dictionary, Merriam-Webster. Panjat ke:a b Tatomir, A.; McDermott, C.; Bensabat, J.; Class, H.; Edlmann, K.; Taherdangkoo, R.; Sauter, M. (2018). "Conceptual model development using a generic Features, Events, and Processes (FEP) database for assessing the potential impact of hydraulic fracturing on groundwater aquifers". *Advances in Geosciences*. 45: 185–192. Bibcode:2018AdG....45..185T. doi:10.5194/adgeo-45-185-2018. Unknown parameter `|displayauthors= ignored (bantuan)`
- Ibrahim A. Halloun, *Modeling Theory in Science Education* (2007), p. 3
- Wikipedia, "Social sustainablity," laman sesawang Wikipedia.com, dicapai ,10 Mac 2015, [https://en.wikipedia.org/wiki/Social\\_sustainability](https://en.wikipedia.org/wiki/Social_sustainability).